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FE afrapportering til Udvalget for Job, Erhverv og Kultur for 1. halvår 2022 

 

Generelt 

Helt overordnet går det ganske godt for erhvervslivet i Frederikssund. 

Omsætning, indtjening og beskæftigelse opleves som værende rigtig god – men overalt opleves 

en udtalt bekymring for den generelle økonomiske udvikling i både Danmark og den øvrige 

verden. 

Den russiske invasion af Ukraine d. 24. februar, har medført voldsomme økonomiske 

konsekvenser – konsekvenser der skal lægges ovenpå 2 år med Corona.  

Virksomhederne står med udfordringer omkring: 

• Arbejdskraft 

• Galopperende prisstigninger på råvarer og halvfabrikata. 

• En inflation som ikke er set i 30 år 

• Et renteniveau som få havde forudset 

• Voldsomme prisstigninger på energi 

• En stærk tiltagende bekymring for selve energiforsyningen – til både proces og 

rumopvarmning.   

FE oplever et massivt ressourcetræk grundet ovenstående. Det fremgår af nedenstående 

statusrapport, og vi ser frem til at drøfte dette med udvalget på mødet d. 27. september. 

 

Med venlig hilsen 

 

Peter Bo Andersen 

Frederikssund Erhverv, 29. august 2022 

 

 

 

 

 



 

Strategisk prioritet INFRASTRUKTUR 
Indsatser - Bidrage til fremrykning af Frederikssund motorvej. 

- Fortsat påvirkning af transport- og finansordfører. 
- Bidrage til etablering af kommende motorvejstilslutning ved Strandvangen / 

Haldor Topsøe Park gennem løbende dialog med FK, interessenter på 
Christiansborg mm. 

- Etablere vedholdende dialog med Arbejdsmarkedets parter og andre 
relevante stakeholders  

 
Indsatsmål - Frederikssund motorvej en realitet 2 år tidligere end nuværende nationale 

målsætning. Dvs. igangsættelse i 2024 frem for 2026 og færdiggørelse i 
2028 frem for 2030.  

- At den fremtidige tilslutning kommer til at ske ved H.T. Park og 
Strandvangen 

- At fastholde og fortsat udbygge et stærkt netværk til de centrale 
beslutningstagere 

 
Statusforklaring - Deltager i en række møder i Trafikpolitisk netværk. 

- Afholdt ”farvel” møde med Michael Svane, DI.   Har åbnet for et muligt 
bilateralt samarbejde i 22.  

- FE mangler et klart og tydeligt lokalpolitisk mandat til at presse hårdt på 
ifht. udfordringen ved Strandvangen / Haldor Topsøe Park – VIGTIGT. Dette 
vanskeliggør en troværdig dialog med partiernes Transportordfører og 
udvalgte MF’er.  

- Den utrolige udvikling på energiområdet, prisstigninger, 
forsyningssikkerhed, udbygning af fjernvarme, udnyttelse af 
overskudsvarme, etablering at vedvarende energi etc. fylder efterhånden så 
meget, at det også skal betragtes som infrastruktur i relation til 
rammebetingelser for erhvervslivet. 

 

Strategisk prioritet INTERESSEVARETAGELSE 
Indsatser - I 2022 plan til fjernelse/reduktion af støjkonsekvenszone i Jægerspris  

- Fortsætte tiltrækning af nye virksomheder til Frederikssund, herunder 
supportere med sparring til iværksættere 

- Evaluere medlemssituationen og fastlægge plan for øget medlemstilgang  

 
Indsatsmål - At få etableret en konstruktiv dialog med Forsvarsministeriet og 

Jægersprislejren med henblik på nedbringelse/fjernelse af støjgener. 
- Bidrage til udvikling af et attraktivt erhvervsklima, der muliggør fastholdelse 

af eksisterende virksomheder og tiltrækning af nye virksomheder i 
samarbejde med FK.   

- Medlemstallet er inden udgangen af 2022 øget med en nettotilgang på 50 
nye medlemmer. 

Statusforklaring Arbejdet vedr. Støjkonsekvenszonen har være sat i bero qua mangel på 
ressourcer. Det er vores vurdering at FE ikke har nogen reel selvstændig 
indflydelse men det kræver en mere tydelig italesættelse af FK ifht. FE. 

- Liqtech Ceramics meddelte kort før sommerferien, at de grundet meget 
vanskelige markedsvilkår har stopper alle planer om nybygning i 
Frederikssund. 
FOSS købte kort før sommerferien en meget stor matrikel i Vinge Nord. FE 
havde i købsprocessen en meget tæt dialog med virksomheden, i relation til 
synergier med andre store produktionsvirksomheder i Frs. Særligt spørgsmål 
om arbejdskraft, uddannelse, energi og andre centrale rammebetingelser. 



 

Casen her er et meget tydeligt eksempel på hvordan FE tilfører FK merværdi 
i de helt nødvendige uformelle dialoger i store beslutningsspørgsmål. 

- Tilsvarende arbejder FE p.t.  på 2 store cases med virksomhedsudbygninger, 
begge i størrelsesorden +500 mio. kr. Samlet taler vi om ca. 200 nye 
arbejdspladser, igen er FE’s bidrag centralt for FK i både den politiske og 
administrative beslutningsproces. 

 
- Vi oplever fortsat yderst konkret interesse for Vinge, både Nord og Centralt. 

Erhvervsjord kan meget snart blive en mangel. 
 
- FE har fået 12 nye medlemmer 1. halvår. Disse er: 

 

• Bygherrerådgiveren 

• DAV Nordic 

• DG Consult 

• GF Forsikring 

• Harboe Service 

• Koatek 

• LiqTech (udmeldt igen) 

• Padel East 

• UniDeko 

• Willumsens Museum 

• Cafe Ærligt 

• FOSS   
 

 

Strategisk prioritet ERHVERVSSERVICE 

Indsatser - Fortsætte arbejdet med virksomhedsrådgivning, vejledning og henvisning til 
relevant faglig rådgivning i både privat og offentligt regi.  

- Fortsætte arbejdet med etablering af virksomhedsnetværk og 
medlemsevents. 

- Bidrage til behovsafdækning af nuværende og fremtidige kompetencer i 
kommunens virksomheder herunder at bidrage til relevant 
kompetenceudvikling i samarbejde med FK og relevante fagforeninger. 
 

Indsatsmål - Q1/Q2 2022 gennemføres en Dansk Erhvervsfremme tilfredshedsmåling 
blandt medlemsvirksomhederne. Resultatet skal være over middel. 

- Bidrage til øget tilgængelighed af kvalificeret arbejdskraft via anvisninger til 
FK og relevant fagforening 
 

Statusforklaring - Afholdt 2x HR og 2x TD netværksmøder.  
- HR-netværk har det seneste år haft stor udskiftning, så medlemmerne har 

fokuseret på at lære hinanden at kende (på ny). På det seneste møde i juni, 
blev Employer Co-Branding et vigtigt emne.  

- TD-netværk er stadig i gang med at besøge hinanden første gang. Vi 
mangler 2 besøg i kommende halvår og så har vi været hele vejen rundt. 
Medlemmerne drøfter forskellige forretningsudfordringer og har også 
Employer Co-Branding som fokusområde. 

- Der er afholdt 2 møder med chef og konsulent fra EHH med henblik på at 
finde en mere hensigtsmæssig form for samarbejde. 

- Der er afholdt møde med udlejere og ejendomsmæglere hvor repræsentant 
for teknisk forvaltning også deltog. Formål var at videndele ift. kommende 
byudviklingsprojekter. 



 

Kontakten til detailhandlen ikke så god som den kunne være. FE oplever det 
relativt vanskeligt at få skabt en ”fælles platform” med ikke mindst 
butikkerne i Frederikssund by. Der er behov for et paradigmeskifte – vi 
mener det kommer til at ske gennem arbejdet med bosætningsstrategien 
som jo igangsættes her i 2. halvår 22. FE ansætter per. 1. september en 
konsulent til denne opgave. 

- I samarbejde med El-Værket, FNI, kultur og fritid og teknisk forvaltning har 
FE bidraget med produktion og opstilling af udstilling vedr. 3 havneprojekter 
ifm. Kulturhavn 2022.  

- I samarbejde med LokalAvisen planlægges biludstilling på Havnen i 
Frederikssund. (august) 

- ** der vedhæftes et særskilt notat, ”kommunikation og markedføring af 
nyheder, tiltag og aktiviteter.  

- Heraf: 
- 40 artikler i Nyhedsbrevet 
- 24 opslag på www.frederikssunderhverv.dk  
- Invitationer til 22 arrangementer 
- +60 opslag på LinkedIn med lidt over 100.000 visninger 
- Medlemsvirksomhederne har desuden i 1. halvår modtaget ca. 30 direkte 

mails om kampagner, arrangementer, støttemuligheder mm. 
 

 IVÆRKSÆTTERI 

Indsatser - Fortsætte med at henvise iværksættere til tilbud og ydelser i Erhvervshuset 
dels via FE’s hjemmeside og dels via nyhedsbreve – heraf 
iværksætterintroer, programforløb og webinarer; alt efter behov og relevans 
i det lokale erhvervsliv.  
 

Indsatsmål - EHHS resultatkontrakt med Kommunernes Kontaktråd 
- Øge virksomheders kendskab til EHHS og deres tilbud. 

 

Statusforklaring - FE henviser løbende vores virksomheder til EHHS når vi mener 
virksomhederne kan få glæde af de produkter og projekter EHHS tilbyder.  

- EHHS holdt et iværksætteroplæg ifm. Skibby Aktives workshop for B&B i 
marts 2022. 

- EHHS-aktiviteter integreret i FE-hjemmeside. 
- Flere EHHS-aktiviteter formidlet via FE nyhedsbrev.  

 

Strategisk prioritet DIGITALISERING 

Indsatser Bidrage til erhvervslivets løbende udbygning og opkvalificering inden for 
digitalisering og automatisering. 
 

Indsatsmål - Øge virksomheders kendskab til EHHS og deres tilbud om vejledning og 
henvisning til central rådgivning og udviklingsprogrammer i Erhvervshuse og 
GTS’er (Godkendt Teknologisk Service). 
 

Statusforklaring - FE henviser til relevante Erhvervshuse og GTS’er. 
- FE henviser ligeledes vores virksomheder til privat rådgivning over en meget 

bred pallette af digitale services. 
- Generel formidling via hjemmeside og nyhedsbrev, specifikt formidlet i HR- 

og TD-netværk. 
- Se i øvrigt særskilt notat om kommunikation mm. 

 
 

 

http://www.frederikssunderhverv.dk/


 

Strategisk prioritet INVESTERINGSFREMME 

Indsatser - Fastholde og udbygge dialogen med IDK, CopCap og GC vedrørende 
tiltrækning af nye virksomheder, herunder at vejlede i forbindelse med 
opkøb af virksomheder. 

- Bidrage til afdækning af muligheder for etablering af 
ladestationer/tankanlæg på begge sider af fjorden. 

- Fortsætte dialog/support til projektudviklere, primært indenfor 
boligudbygning med stort fokus på Frederikssund by og Vinge. 
 

Indsatsmål - At nye virksomheder tilvælger Frederikssund som følge af et attraktivt 
erhvervsklima. Den årlige DI erhvervsklimamåling benyttes som benchmark i 
forhold til opfølgning hos FK og aftale om korrigerende forebyggende 
handlinger. 

- At sikre at nuværende virksomheder fortsætter både deres tilstedeværelse 
og fortsatte ekspansion lokalt. 

- Fastholde og udbygge FE’s ”status” som en valid og kompetent 
dialogpartner. (måles i 2022).  
 

Statusforklaring - Liqtech Ceramics har trukket sig fra Vinge.  
 

- Relokation af en mellemstor virksomhed, ca. 150 ansatte er p.t. sat i bero. 
 
- Etablering af nye ladestationer/tankanlæg på begge sider af fjorden samt 

forespørgsler på opkøb af virksomheder. 
 

- Tæt dialog med udenlandsk-ejede virksomheder omkring proaktiv 
opbygning af investeringscases vedr. investeringsfastholdelse, udvidelse, re-
lokation af investering og arbejdspladser lokalt. 

 
- Strategisk dialog med eksisterende virksomhed vedr. ”Centre Of Excellence” 

ekspansionscase inkl. øget koncernbidrag til grøn omstilling / CSR-regnskab  
 
- Case dialog med rådgiver vedr. nyetablering af DataCenter i Vinge. 

 
- FE har i perioden samarbejdet tæt med Kommunen om tiltrækning af FOSS 

til Vinge Nord. Der har været afholdt en række møde med direktion og 
stakeholders i denne proces og FOSS blev efter offentliggørelse af flytning 
fra Hillerød til Vinge, inviteret ind som partner i 
EnergiPartnerskabFrederikssund (EPF) ifbm. møde med Kommunen, Radius 
og GreenPowerDenmark hos Topsoe i juni. 

 
-  

Strategisk prioritet UDDANNELSE 

Indsatser - Fortsætte arbejdet med tæt integration mellem lokalområdets 
interessenter på uddannelsesområdet: 

- Samarbejdet med Campus, 
- MakerVærket, 
- Grundskolerne  
- Lærere og virksomhedsledere  

- Fastholde erhvervslivets engagement og involvering. 
 

Indsatsmål - At flere vælger en relevant erhvervsrettet ungdomsuddannelse. 
- At flere vælger en STEM rettet STX / HTX mm. 

 



 

Statusforklaring - FE har planlagt og gennemført VirksomhedsSafari, hvor lærere og 
undervisere fra grundskole og campus besøgte 8 virksomheder.  

 
- FE har planlagt og gennemført Kloge Hænder aktiviteter hvor grundskole 

elever og lærere løste reelle udfordringer hos virksomheder,  
 

- FE har deltaget i udvikling af DanmarksMakerskaber og har haft 
virksomhedsdialog vedr. cases relateret til trivsel og livskvalitet (LifeScience) 
med fokus på tværfaglighed og STEM undervisning på STX. Samarbejder her 
med FrsGymnasium og Fonden For Entreprenørskab  

 
 FE har længe forud for perioden (siden medio ’21) påpeget at manglende 
rollefordeling og økonomisk afklaring med FK og Campus kunne resultere i 
mindre FE kapacitet på Campus- MakerVærket-, og skolevirksomhedsaktiviteter 
fremadrettet. 

 
- Pga. manglende aftalegrundlag, måtte FE medio perioden melde fra på 

”tovholderrolle” og ansvar for den samlede planlægning af CampusdagXL. 
Ifbm. underretning herom tilkendegav en række CampusAmbassadører 
fortsat støtte til FE såfremt et fremtidigt Campusengagement på XL-niveau 
blev muligt igen. 
 

- FE betaler fortsat (den kommunale) licens (25tkr/årligt) til 
Naturvidenskabernes hus, og her skal det nævnes at aktiviteter som ”Girls 
Day in Science” (5.10.22) fra 2023 vil være brugerfinansieret (skoler og 
virksomheder bidrager) og dermed ikke vil være dækket af licensbetaling. 

 
Arbejdet med erhvervspraktik har ligget stille fra kommunens side. Dette er 

ikke tilfredsstillende og vi har efterlyst en mere målrettet indsats. Det er 

bydende nødvendigt at sikre skolernes kendskab til det lokale erhvervsliv for 

derigennem at sikre ”fremtidens lokale fødekæde af arbejdskraft”.  

- CampusAmbassadørerne har bredt tilkendegivet interesse for at være med 

til at udvikle samarbejdet med skolerne sammen med FE. 

Kort før sommerferien blev der fundet en minimal løsning med FK for 
skoleåret 22/23, vedr. FE’s leverancer til særligt 7 klasser (kloge hænder 
mm.) aftalen skal fortsat finpudses. Der er aftalt et gensidigt 
forventningsmøde med FK primo september. 

 

Strategisk prioritet ARBEJDSKRAFT 

Indsatser - Ligger i klar forlængelse af indsatsen på uddannelsesområdet.  
- Stor fokus på opkvalificering og efteruddannelse i samarbejde med 

både Jobcenter og arbejdsmarkedets parter.  
- Dialog om tilvejebringelse af ”Fondsbidrag”. 

 

Indsatsmål - At få en større kreds af erhvervslivet i Frederikssund til at indgå i et 
længerevarende samarbejde om efteruddannelse og opkvalificering. 

- At løfte den ”generelle bevidsthed” om de store udfordringer der ligger i de 
kommende års demografiske udfordringer. 
 

Statusforklaring - Jobmesse/matchmesse påtænkt i 2022 sammen med JC gennemføres ikke, 
derimod kigger JC på en matchmesse for ukrainske flygtninge – FE har 
tilbudt at hjælpe hvor vi kan. 

- Helt konkret har flere af vores store virksomheder henvendt sig vedr. både 
den øjeblikkelige mangel på arbejdskraft, men også om de kommende års 



 

stigende udfordringer. Vi forventer at det bliver nødvendigt at etablere 
egentlige partnerskaber på dette område. 
 
FE formidler et nationalt projekt vedr. tiltrækning af kvalificeret udenlandsk 
arbejdskraft, bla. smede, operatører, teknikere, elektrikere mm.  

 
- FE ønsker, at der indledes samarbejde med JC Frederikssund med fokus på 

kommende behov for arbejdskraft (virksomhedsudvidelse og nye 
virksomheder). Dette er vigtigt og bør prioriteres af JC. 

 
- FE bidrager også gerne til aktivering af unge, som ikke er i uddannelse eller 

job. 
 
- FE er i virksomhedsdialog vedr. en mulig samlet indsats for at øge 

arbejdsudbuddet i Kommunen. Der er foreløbigt god respons vedr. planer 
om at opbygge et Employer Co-Branding netværk, hvor virksomhederne 
anerkender behov for samarbejde om at tiltrække de rette kompetencer til 
kommunen som et attraktivt arbejdsmarked, hvor ”arbejdstagere bliver til 
tilflyttere”, fordi de kan se flere job og karrieremuligheder udover blot det 
første eller andet job de er tættest på.  

 
- Employer Co-Branding indsatsen vil blive koordineret med FE’s HR 

netværksgruppe og optrappet ifbm. igangsættelse af FE 
bosætningsaktiviteter i 2. halvår ‘22. 
 

Strategisk prioritet GRØN OMSTILLING 

Indsatser - Bidrage til erhvervslivets arbejde med Grøn Omstilling. 
- Medvirke til at det lokale erhvervsliv får en ”større stemme” i kommunal 

planlægning. 
- Medvirke som brobygger mellem erhvervsliv, forsyningsselskaber og 

kommunal planlægning. 
 

Indsatsmål - At opnå interesse for KlimaPartnerskaber med FrsSund Kommune og 
virksomheder imellem. 

- Øge den samlede udnyttelse af overskudsvarme. 
- Etablere nye virksomhedsnetværk med fokus på videndeling mellem 

virksomheder. 
 

Statusforklaring - Der er en voldsom stor virksomhedsefterspørgsel på rådgivning. 
- Der er igangsat 9 tiltag under overskriften Grøn Fokus – Sort Bundlinje. 
- Der er igangsat en intensiv møderække med virksomheder. Vi oplever en 

overvældende stor interesse i hele segmentet fra 10-150 ansatte. 
- FE har hjulpet 2 virksomheder gennem SMV Grøn – begge virksomheder har 

modtaget 150.000 kr. i støtte. 
- Det ”strategiske klimapartnerskab” med Frederikssund kommune og 4 

energitunge virksomheder rykker markant. Der er afholdt en række møder 
med stor fokus på en markant forøgelse af udnyttelse af overskudsvarme fra 
vores virksomheder.  

- Senest er der afholdt fællesmøde med Topsøe, Topsil, CO-RO, Foss, Radius 
og FK. 

- FE har været inviteret til flere møder med Eon og Vestforbrænding vedr. den 
generelle fjernvarmeudbygning i erhvervsområder samt øget ”høst” af 
virksomhedernes overskudsvarme. 



 

- FE har skabt interesse for EnergiPartnerskabFrederikssund (EPF) i tæt 
samarbejde med FK og en række energitunge virksomheder i kommunen. 

- EPF er brugerfinansieret af FK, FE og de deltagende virksomheder og 
ekstern rådgivningsassistance bliver tilkøbt. 

- FE har i samarbejde med FK indledt dialog med GreaterCopenhagen EU 
Office i Bruxelles mht. Regional og EU-medfinansiering af EPF tiltag der kan 
fremme den grønne omstilling hos energitunge virksomheder 

- FE har i perioden inddraget rådgiver Viegand Maagoe i kortlægning af 
energibehov og mulige synergier lokalt. 

- FE har igangsat kortlægningsarbejde vedr. mulige energifællesskaber, hvor 
forsyningsaktører, Kommune, virksomheder og borgere vil blive inddraget 
og tilbudt indflydelse og ejerskab.  

- FE har med EPF skabt grobund for skabelse af ”Frederikssund Modellen” 
som nyt nationalt benchmark indenfor accelereret grøn omstilling af 
samfundet i tæt tværorganisatorisk og –fagligt samarbejde mellem borgere, 
private virksomheder, offentlige aktører, uddannelsesinstitutioner, 
civilsamfundsaktører inkl. Arbejdsmarkedsaktører. 

- FE har en meget tæt dialog med rigtig mange af kommunens virksomheder, 
dialogen er centreret omkring øget brug af vedvarende energi og udfasning 
af fossile. 

 
- ** helt aktuelt – august 22 oplever vi en meget stor bekymring for både 

energi og varmeforsyning hos en række virksomheder – her taler vi om 
virksomheder med blot 10 ansatte og til +200. 

- Vi oplever at flere virksomheder bestiller/lejer nye kedler der kan drives af 
olie. 

- Den grønne omstilling på dette områder lider voldsomt under frygten for en 
kold vinter. 

- Energipriserne udgør en kæmpe udfordring. Både som en direkte 
omkostning, men også på likviditetssiden. 

- FE er lige på trapperne med udgivelse af en E-paper om Grøn Omstilling 
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